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Medlemmerne af Studienævnet  
for Psykologi 
 
Referat af 7. møde i Studienævnet for Psykologi 
 

Tid: 27. september 2023, kl. 10.00 – 12.00 
Sted: Bygning 1350, lokale 314 
 
 
 
 
Dagsorden 
 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Orientering fra formanden 
 

3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og merit-
udvalget 

4. Godkendelse af tekstuelle ændringer, fagbeskrivelser F24 
Bilag 4a: Fagudbud BA og tilvalg F24, 4b: Fagudbud KA og tilvalg F24 
 

5. Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for Masteruddannelsen i 
rusmidler F23 og status på handleplan 2023 
Bilag 5: MRUS, udtalelse  
 

6. Omlægning af eksamener E24 ift. brug af AI-værktøjer som chatbots 
Bilag 6a: Sagsfremstilling, eksamensomlægninger i lyset af AI, 6b: Mu-
ligheder og begrænsninger for at omlægge eksamener i lyset af AI, 6c: 
Notat om evaluering af piloteksamen WO+, 6d: Indmeldingsskabelon for 
evt. ønsker om eksamensomlægning, 6e: Forslag til ændring af eksamen 
Social- og personlighedspsykologi, 6f: Forslag til ændring af eksamen 
Udviklingspsykologi 
 

7. Drøftelse af fremmøde på seminarer – og eventuelt krav til max antal er-
statningsopgaver 
 

8. Drøftelse af formater for mundtlige specialeforsvar 
 

9. Fremtidige dagsordenspunkter 
 

10. Eventuelt  
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Til stede: 
Professor Mimi Yung Mehlsen  
Lektor Ali Amidi  
Lektor Jesper Aagaard  
Lektor Annette Elisabeth Bohn  
Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant) 
Studerende Signe Kirk Hovaldt  
Studerende Clara Rindom Nielsen  
Studerende Elisabeth Fryd (suppleant) 
 
Desuden deltog: 
Kirsten Søndergaard Frederiksen, studieleder for Masteruddannelsen i rus-
midler (observatør)  
Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  
Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 
Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  
 
Fraværende med afbud: 
Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  
Studerende Anne-Sofie Balsgaard Brandt 
 

 
Punkt 1.Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 

 
Punkt 2. Orientering fra formanden 
Formanden bød velkommen til studielederen for Masteruddannelsen i rus-
midler. Hun deltager i studienævnsmøderne i efteråret og finder ud af i hvilket 
omfang, det er relevant at være med til møderne. Formanden gav derefter en 
tilbagemelding på nogle af punkterne fra sidste møde. Ift. aflevering af specia-
let i januar bibeholdes afleveringsdatoen den 2. januar 2024. Specialet kan 
hæftes, hvis der ikke er tid til at få det indbundet pga. helligdagene. Første 
møde vedrørende det projektorienterede forløb er afholdt, og der er lavet et 
forslag til et ændret forløb. Næste møde afholdes 6. oktober. Det er vigtigt at 
møde op, hvis man vil have indflydelse på processen. Studenterrepræsentan-
terne skiftes til at deltage. Som opfølgning på drøftelsen af undervisningseva-
lueringerne på sidste møde fremviste formanden en oversigt over udviklingen i 
evalueringerne i de store fag fra 2019 til 2023. På bacheloruddannelsen ser 
udviklingen i de store grundfag Social- og personlighedspsykologi, Kognitions-
psykologi og Udviklingspsykologi ok ud, men ellers er der generelt en tendens 
til, at vurderingerne af det samlede udbytte er faldende på bacheloruddannel-
sen. En mulig forklaring kunne være, at de studerendes opfattelse af, hvad et 
stort udbytte er, har ændret sig over tid. Formanden vil tage problematikken 
op med de øvrige studieledere ift., om de har oplevet samme tendenser.  
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 Punkt 3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensa-
tions- og meritudvalget 
Der var ikke noget til punktet.  

Punkt 4. Godkendelse af tekstuelle ændringer, fagbeskrivelser F24 
Til punktet var vedlagt oversigt over fagudbud F24 for henholdsvis bachelor, 
kandidat og tilvalg samt kursusbeskrivelser for nye fag og fag med større tek-
stuelle ændringer. Ift. pensum på de obligatoriske fag henvises der i kursusbe-
skrivelserne nu til fagets pensumliste for det pågældende semester på Studie-
portalen. Fra F24 er der ikke længere kliniske seminarer, men fortsat semina-
rer med klinisk indhold, der kræver at Grundfag A – klinisk psykologi er be-
stået.  
 
Studienævnet godkendte de tekstuelle ændringer for foråret 2024.  
 
Punkt 5. Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for Ma-
steruddannelsen i rusmidler F23 og status på handleplan 2023 
Studielederen for Masteruddannelsen i rusmidler gennemgik henholdsvis un-
dervisningsevalueringerne for F23 og status på handleplan 2023. På uddan-
nelsen er der tale om små hold, og derfor er der ofte ikke besvarelser nok til de 
officielle evalueringer. I stedet evaluerer studielederen løbende med de stude-
rende, som hun har en tæt kontakt til. I foråret 2023 skrev det sidste hold af 
masterstuderende deres masteropgave. Et særligt fokuspunkt som opfølgning 
på semesteret er en introduktion af et vejlederbrev, hvor vejleder og stude-
rende får forventningsafstemt vejledningsform, timer til vejledning og særlige 
forhold. Et nyt hold af danske studerende er startet op i september. Derudover 
består masteruddannelsen af studerende fra Torino Universitet. Den første 
’Intensive week’ har netop været afholdt, hvor alle mødtes fysisk i Aarhus med 
efterfølgende gode evalueringer fra de danske studerende. 
 
Studielederen for Masteruddannelsen i rusmidler gav efterfølgende en status 
på uddannelsens handlepunkter for 2023: 
o Gennemgå og gennemskrive hjemmeside, kursusbeskrivelser mv. for ens-

retning af læringsmål og –udbytte:  Dette er aktuelt i gang med særligt fo-
kus på det kommende teori-modul. 

o Tilføje flere undervisere til bemandingsplanen: Dette er aktuelt i gang. 
o Analyse af karriereveje for dimittender: Dette er endnu ikke igangsat, men 

vil snarligt i samarbejde med ’Uddannelseskvalitet og studiesystemer’ blive 
undersøgt nærmere. 

o Den 5-årige uddannelsesevaluering: Finder sted i foråret 2024. 
o Opdatering af læringsmålsmatrice: Opdateres i foråret 2024. 

 
Punkt 6. Omlægning af eksamener E24 ift. brug af AI-værktøjer 
som chatbots 
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Til punktet var vedlagt sagsfremstilling, bilag vedrørende muligheder og be-
grænsninger for at omlægge eksamener, notat om evaluering af piloteksamen 
WO+, indmeldingsskabelon for eventuelle ønsker om eksamensomlægning 
samt forslag til ændring af eksamen for henholdsvis Social- og personligheds-
psykologi og Udviklingspsykologi. I tråd med de øvrige danske universiteter, 
har AU overordnet besluttet, at brug af AI ved besvarelse af eksamensspørgs-
mål er eksamensnyd. AI kan dog benyttes som hjælpemiddel ved den enkelte 
prøve, hvis dette tydeligt fremgår af kursusbeskrivelsen.  
 
Formanden fremhævede, at det er væsentligt, at de studerende opøver en 
kompetence i at skrive akademisk uden brug af AI hjælpemidler. Det er derfor 
nødvendigt at bevare et par eksamener i begyndelsen af uddannelsesforløbet, 
hvor det sikres, at de studerende løbende træner denne kompetence og afprø-
ves i den. Derudover vil variation i eksamensformerne sikre, at udprøvningen 
ikke foregår på samme måde hver gang. Inddragelse af mere mundtlighed i 
eksamenerne er ligeledes en mulighed ift. at robustgøre eksamensformaterne 
mod snyd med AI. Det blev endvidere bemærket, at de videre konsekvenser af 
den nye teknologi afventes. Det skal undersøges nærmere, hvordan AI på sigt 
kan bruges på en konstruktiv måde og integreres i såvel undervisning som ek-
samensafprøvning.  

 
I forlængelse heraf drøftede studienævnet kritiske eksamener set i lyset af AI. 
Den nuværende 7 timers hjemmeopgave i Udviklingspsykologi er uhensigts-
mæssig ifht. ChatGPT-snyd. Chatbotten kan uden problemer svare på alle de 
hidtil anvendte spørgsmål, og en kort skriftlig hjemmeopgave som denne kan 
ikke laves anderledes. Fra faggruppen var der derfor forslag om at ændre eksa-
men til en haleksamen uden adgang til internet, hvor de studerende har ad-
gang til alle lokale filer på computeren inkl. pensumlitteratur og egne noter. 
De studerende må også medbringe alle hjælpemidler i papirformat, dvs. bøger, 
artikler og noter. Typen af spørgsmål vil være stort set uændret ift. den nuvæ-
rende eksamensform. Der var i studienævnet enighed om, at forslaget så fint 
ud og ligger tæt op af den nuværende eksamen.  
 
I Social- og personlighedspsykologi var der fra faggruppen ønske om at ændre 
den nuværende eksamen over 2 dage bestående af 2 timers multiple choice  
haleksamen i kombination med en 5 timers skriftlig hjemmeopgave til en 4 ti-
mers haleksamen med en 2 timers integreret essayeksamen. Startende med 3 
siders essayeksamen med 1 spørgsmål med egne udprintede noter som eneste 
hjælpemiddel. Dernæst 30 minutters pause. Efterfulgt af 2 timers multiple 
choice eksamen uden hjælpemidler for ordinære studerende og 1,5 time for til-
valgsstuderende. 
 
Studienævnet kunne tilslutte sig sammenlægningen af multiple-choice og es-
say-eksamen på én dag i hal og anerkendte behovet for anden afvikling af es-
say-eksamen i lyset af ChatGPT-udfordringen. Det blev foreslået, at der gives 
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adgang til pdf-versioner af noter i stedet for udprintede noter. Studienævnet 
drøftede den betydelige reduktion af essay-delen. Der var bekymring for, om 
der vil blive for lidt tid til fordybelse, refleksion og kombination af begreber og 
teorier. På denne baggrund blev det foreslået, at tiden afsat til essay-delen af 
eksamenen ikke reduceres til 2 timer, men til f.eks. 4 timer, så der er bedre tid 
til at gå i dybden. I forlængelse heraf blev det ligeledes foreslået, at essay-delen 
ikke reduceres til maksimum 3 sider, men tillades længere, f.eks. 5 sider, så 
der er bedre plads til inddragelse af refleksioner og forskellige aspekter af pen-
sum. Formanden ville vende tilbage til faggruppen med studienævnets kom-
mentarer til forslaget om eksamensomlægning.  
 
Ift. prioritering af de ønskede ændringer, var der i studienævnet enighed om, 
at Udviklingspsykologi skulle have første prioritet, da der ikke indgår andre 
test-formater i eksamenen, mens nogle elementer af Social- og personligheds-
psykologien evalueres ved mutiple choice-delen af eksamen. 

  
Punkt 7. Drøftelse af fremmøde på seminarer – og eventuelt krav til 
max antal erstatningsopgaver 
På seminarerne er der krav om aktiv deltagelse i undervisningen og tilstedevæ-
relse på minimum 80%. Tilstedeværelseskravet er et forudsætningskrav for at 
kunne gå til eksamen i faget. På fordybelsesseminarerne består eksamen af 
upload af dokumentationsmateriale relateret til den mundtlige præsentation, 
som har indgået i undervisningen. Hvis tilstedeværelseskravet ikke er opfyldt, 
skal der afleveres én diskussionsopgave pr. fraværsgang ud over 20 %. Samme 
eksamensform og tilstedeværelseskrav gør sig gældende til reeksamen.  
 
Seminarerne er sammensat med henblik på, at der via aktiv deltagelse i under-
visningen arbejdes med mundtlighed. På den baggrund drøftede studienæv-
net, om der skal sættes et krav til max antal erstatningsopgaver. Formanden 
fremhævede, at det er nødvendigt, at de studerende deltager et bestemt antal 
gange i undervisningen. Meningen med seminarerne er som udgangspunkt 
ikke, at det skal være muligt at fuldføre disse udelukkende via erstatningsop-
gaver, da fysisk fremmøde er en nødvendighed pga. øvelser på klassen, grup-
pearbejde mv. for at opnå det tilsigtede læringsudbytte.  

 
Problematikken med manglende tilstedeværelse har blandt gjort sig gældende 
ift. elitesportsstuderende. Der skal findes en god løsning, hvor der også tages 
højde for manglende fremmøde pga. sygdom. Det undersøges, om der fremad-
rettet kan tilføjes et krav bestående af tilstedeværelse på minimum 80% i kom-
bination med et maksimum på 4 erstatningsopgaver svarende til fysisk frem-
møde halvdelen af gangene. Der vil i givet fald skulle findes en anden løsning 
ift. reeksamen, da der skal være mulighed for at kunne opfylde forudsætnings-
kravet inden reeksamen. Ift. elitesportsstuderende, der gør brug af studieassi-
stent, var der ønske om, at studieassistenten møder fysisk op og er ansvarlig 
for en eventuel online deltagelse af den elitesportsstuderende.   
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Punkt 8. Drøftelse af formater for mundtlige specialeforsvar 
I forlængelse af kvalitetssikring af de forskellige eksamener set i lyset af udvik-
lingen inden for AI-værktøjer, drøftede studienævnet mulighederne for indfø-
relse af mundtligt specialeforsvar og forskellige eksempler på, hvordan det 
praktisk ville kunne løses inden for de nuværende økonomiske rammer. Insti-
tutsekretariatslederen fremhævede, at der er mulighed for, at censor kan del-
tage online. Det blev drøftet, hvilke lokaler der ville være egnede til formålet, 
og administrative ressourcer ift. den planlægningsmæssige del. Institutsekre-
tariatslederen bemærkede, at de mundtlige forsvar måske kunne afholdes på 
vejledernes kontorer, så de selv kunne stå for planlægningen, og det dermed 
ikke er nødvendigt at booke lokaler. Grupperummene kunne være en anden 
mulighed. Næstformanden bemærkede, at det ville være optimalt, hvis der var 
mulighed for at afholde forsvaret et officielt sted.  
 
Det blev ligeledes drøftet, hvor meget større arbejdsbyrden ville blive for 
VIP’erne ift. mundtlige forsvar. Der var forslag om, at specialet måske kunne 
afkortes med et antal sider. Dog ligger sideantallet allerede i underkanten. 
Formanden fremhævede, at den mundtlige del vil være en god afprøvning ift., 
hvor dyb forståelsen for det valgte emne er, også set i lyset af udviklingen in-
den for AI. Studielederen for MRUS supplerede med, at de på uddannelsen 
har positive erfaringer med et officielt mundtlig forsvar. Næstformanden be-
mærkede, at det vil være positivt med indførelse af mundtlige forsvar, hvilket 
er et ønske blandt mange af de studerende. Emnet vil blive drøftet på institut-
tets internat og efterfølgende taget op på studienævnet igen. 
 
Punkt 9. Fremtidige dagsordenspunkter 
o Status på diskussion af det projektorienterede forløb. 

 
Punkt 10. Eventuelt  
Der var ikke noget til punktet.  
 
Mødet sluttede kl. 11.50 
 
Mimi Yung Mehlsen / Tine Fuglsang  
Formand                       Referent    

 
 
 
 


